
Z KRONIKI BIBLIOTEKI UMCS

I. Jubileusz Biblioteki
Jak już wspominaliśmy w poprzednim naszym Biuletynie, 

w październiku 1964 roku odbyły się główne uroczystości 
związane z 20 rocznicą powstania naszego Uniwersytetu, ter 
min zaś obchodu 20-l6Cia Biblioteki UMCS został przesunięć 
ty, Na początku stycznia (w niedzielę 10.1,1965 r.) odbyło 
się zebranie poświęcone tej rocznicy.

Miało ono charakter spotkania dawnych i obecnych pra
cowników Biblioteki oraz osób z nią związanych i zaproszo
nych gości. Rektorat reprezentowali prorektorzy prof, dr 
Narcyz Łubnicki i prof, dr Y/łodzimierz Żuk, a Radę Zakła
dową ZNP doc. dr Mieczysław Sawczuk.

'./śród zaproszonych gości był kustosz Biblioteki Narodo
wej Władysław Skoczylas, pierwszy dyrektor naszej Biblio
teki, Przybyli też: prof, dr Andrzej Waksmundzki, dyrektor 
Y/ojewódzkiego Archiwum Państwowego w Lublinie Tadeusz Cie
plak, dyrektor Muzeum Lubelskiego Irena Iskrzyoka, przed
stawiciele bibliotek lubelskich i liczni inni zaproszeni 
goście. Ogółem w spotkaniu wzięło udział ok. 80 osób. Dy
rektor Biblioteki Tadeusz Smółka wygłosił przemówienie, w 
którym przedstawił drogę rozwojową Biblioteki i omówił ak
tualną jej problematykę. Następnie przemawiali kolejno: 
prof, dr Narcyz Łubnicki inicjator naszej Biblioteki i 
pierwszy j6j opiekun, kustosz Biblioteki Narodowej Y/łady
sław Skoozylas dyrektor Biblioteki UMCS w latach 1946-1951 
prorektor, prof, dr Y/łodzimierz Żuk, prof, dr Andrzej Waks
mundzki.

Y/ieczór urozmaicony był recytacjami wierszy w wykonaniu 
artystów Teatru im. Osterwy oraz aktorów Teatru Studenckie 
go UMCS. Na zakończenie uroczystości odbył się wieozorek 
taneczny.



Budowa nowego gmachu Biblioteki Uniwersyteckiej postę
puje. Oddanie części przeznaczonej na magazyny przewiduje 
się już z końcem 1 9 6 6 r.

Rektor UMCS powierzył w styczniu 1965 r. kustoszowi na
szej Biblioteki mgr Arturowi Iskrzyckiemu opiekę nad spra
wami związanymi z budową i wyposażeniem nowego gmachu Bi
blioteki. Dla zorientowania się w rozmaitych rozwiązaniach 
urządzeń i umeblowania nowoczesnych bibliotek zwiedzili 
szereg bibliotek uniwersyteckich.: wicedyrektor Maria Ja- 
sienowicz - Bibliotekę Akademii Górniczo-Hutniczej w Kra
kowie, biblioteki Poznania i Wrocławia; kustosz Artur 
Iskrzyoki - Bibliotekę AGH w Krakowie, Bibliotekę Zakładu 
Narodowego im. Ossolińskich i Uniwersytecką we Wrocławiu, 
biblioteki w Łodzi i w Warszawie; mgr Wiesława Fajks - bi
blioteki wrocławskie: Uniwersyteoką i Zakładu Narodowego 
im. Ossolińskich dla zapoznania się z wyposażeniem pracow
ni fototechnicznych tych bibliotek.

III, Zmian.v organizao.y.ine
W lutym 1965 r. powstał nowy Oddział Magazynów, którego 

kierownikiem został mgr Stefan Pawełec, a mgr Jadwiga 01- 
czakowa objęła kierownictwo Oddziału Opracowania Druków 
Zwartych.

IV.. Konferencje i zebrania:
W pierwszym półroczu 1965 r. Odbyło się 5 zebrań Rady 

Biblioteczne j.
Tematyka zebrania pierwszego w dn. 26.1. dotyczyła projek
tu nowej struktury Biblioteki, planu pracy na rok 1965 . 
oraz budżetu, sprawy podziału zakupu dewizowego między Bi
bliotekę Główną i Zakłady UMCS. oraz wyjazdów za granicę w 
związku z planem prac naukowych i zagospodarowaniem nowego 
gmachu Biblioteki.
Zebranie drugie w dn. 10.11. było poświęcone sprawom bie
żącym, takim jak: zastępstwa pracowników, prace zlecone,



wyjazdy do "bibliotek krajowyoh i zagranicznych dla zapozna
nia się z organizacją i nowoczesnym wyposażeniem bibliotek; 
zagospodarowanie nowego gmachu. (W tym celu została powo
łana specjalna komisja).
Na zebraniu trzecim dn. 14.IV. została przeprowadzona ana
liza dotychczasowej pracy Biblioteki. Ocena praoy poszcze
gólnych Oddziałów wypadła na ogół pozytywnie. W Oddziale 
Opracowania Druków Zwartyoh wzrosła znaoznie ilośó opraco
wanych woluminów i utrzymuje się na poziomie 1500 wol. raie- 
sięoznie, oo Jest zasługą przede wszystkim nowego kierowni
ka tego Oddziału.
Przedyskutowano projekt przerzucenia na Zakłady UMCS opłat 
za czasopisma specjalistyczne gromadzone i- przeohowywane w 
tych zakładach. Pełnomocnik Rektora dla spraw budowy Biblio
teki kustosz A. Iskrzycki podał stan aktualny budowy gmaohu 
i jego wyposażenia.
Omówiono organizację praktyk wakacyjnych w Oddziałach Kata
logów i Informacji.
28.IV. odbyło się krótkie zebranie w sprawie udziału Biblio
teki w uroczystościach 1-Majowych,
Tematem zebrania piątego dn. 19.VI. była ooena pracy Biblio
teki w 1 półroczu 1965 r. i wytyczne na półrocze następne. 
Praca przebiegała w Oddziałach normalnie. Przeciętny przy
bytek miesięczny w Oddz. Gromadzenia oraz woluminów skata
logowanych w Oddz. Opracowania był mniej więcej jednakowy 
(1500 wol.). Zaznaczyła się jednak duża obniżka funduszów 
na zakup książek i czasopism, zmalał Import książek zagra
nicznych, a 40# ozasopism zagranicznych musiano skreślió 
z listy prenumeraty.
W Oddz. Udostępniania ilośó odwiedzin i wypożyczeń wzrosła.
W Oddz. Magazynów rozładowuje się nadal magazyn przy Wypo
życzalni, by uzyskaó miejsce na nowo napływające książki. 
Przewieziono 2 tys. wol. do magazynu w gmachu Biologii i 
Nauk o Ziemi w dzielnicy uniwersyteckiej, pozostawiając re
zerwy na przybytki do chwili otrzymania nowego gmachu. 
Poprawiły się warunki Pracowni Fototechnicznej po przenie
sieniu jej do nowego lokalu przy PI. Litewskim 3. Planuje



się uruchomienie zakupionego kserografu. Ustalono, urlopy 
i zastępstwa na okres wakacyjny.

Lubelski zespół "Słownika biograficznego praoowników . 
książki polskiej", rekrutujący się z Z osób z naszej Biblio
teki, wziął udział w dwóoh ogólnopolskich konferencjach re
dakcyjnych "Słownika".
W pierwszej konferencji zorganizowanej w kwietniu w Biblio
tece Jagiellońskiej uczestniczyła kol. Mieczysława Adria- 
nek. Delegatem na konferencję w Bibliotece PAN w Gdańsku 
był dr Stefan Wojciechowski. Konferencja ta odbyła się 
w. dn. 31.V. - 1.VI.1965 r.

29 marca 1965 r. na Okręgowym Zjeździe Sprawozdawczo-wy- 
- borozym SBP w Lublinie weszły do nowych władz okręgu nastę
pujące osoby z naszej Biblioteki: kol. Teresa Batorska - do 
Zarządu Okręgu jako przedstawicielka Biblioteki UMCS (wy
brana następnie na zebraniu Zarządu na jednego z wicepreze
sów opiekującego się Oddziałem Lubelskim SBP; dyrektor Ta
deusz Smółka - wszedł ponownie do Komisji Rewizyjnej; kol. 
Helena Sobieszczańska - do Sądu Koleżeńskiego. Nadto dele
gatami z naszej Biblioteki na Ogólnokrajowy Zjazd Delegatów 

, SBP zostali: dyr. Tadeusz Smółka i kol. Stefan Pawelec.
- 25 maja 1965 r . z  inicjatywy Zarządu SBP w Lublinie od

było się w Woj. i Miejsk. Bibliotece im. H. Łopacińskiego 
spotkanie towarzyskie bibliotekarzy okręgu lubelskiego z 
bibliofilami lubelskimi.
0 rzadkich drukach w zbiorach własnych, o przeszłości ruchu 
bibliofilskiego w Lubelskim mówili trzej bibliofile: Tade
usz Smółka (z B-ki UMCS), Stefan Wojciechowski (z B-ki UMCS) 
oraz Henryk Gawarecki (ż Woj. Biura Projektów Budownictwa 
Wiejskiego).

V. Szkolenie, odcz.yt.y. wycieczki
W pierwszym półroczu 1965 r. odbyły się 4 zebrania szko

leniowe pracowników Biblioteki UMCS.
Na pierwszym z nich, w dn. 17 lutego, kol. Krystyna Czapnik 
wygłosiła referat o Bibliotece Uniwersyteckiej w Warszawie. 
Omówiła jej historię, działalnośó i organizację.



Na drugim zebraniu, które odbiło się 15 marca, kol. H. So- 
bieszozańska zreferowała treśó artykułów zawartych w ozaso- 
piśmie "Library Science Abstracts". Referat o organizacji i 
działalności CIINTE wygłosiła kol. Elżbieta Zamorowska. Zo
stał on opracowany na podstawie materiałów zebranych pod- 
ozas tygodniowego pobytu referentki w CIINTE w Warszawie.

Zebranie w dn. 13 kwietnia poświęcone było książce w 
starożytności. Referat pod tym tytułem wygłosiła kol. Jadwi
ga Skibińska.

Na zebraniu w dn. 29 maja kierownik Pracowni .Fototech
nicznej kol. Wiesława Fajks w ciekawym referacie omówiła 
historię i stan obecny reprodukcji mikrofilmowej. Zapozna
ła również słuchaczy z aparaturą mikrofilmową naszej Biblio
teki oraz zademonstrowała kolejno cały cykl powstawania mi
krofilmów i fotokopii.

Pracownicy naszej Biblioteki brali też udział w "Konfe- 
reoiojach problemowych" bibliotekarzy Polskiej Akademii Nauk, 
organizowanych przez Biuro Wydawnictw i Bibliotek PAN w 
Warszawie.
Kol. Teresa Batorska uczestniczyła w konferenoji dotyczącej 
prasy bibliotekarskiej zagranicznej i krajowej, tej ostat
niej ze specjalnym uwzględnieniem artykułów bibliotekarzy 
Polskiej Akademii Nauk. Konferencja ta odbyła.się w Warsza
wie dn. 30 maroa 1965 r.
. Kol. Stefan Pawelec, kierownik Oddziału Magazynów oraz 
kol* Jan Grzanka i Jerzy Konecki brali udział w konferen
cji na temat "Co powinien wiedzieó magazynier biblioteki 
naukowej". Konferencja była zorganizowana w Warszawie dn.
9 kwietnia 1965 r.

W konferencji poświęconej strukturze organizacyjnej i 
zadaniom działu starodruków uczestniczyły kol. Barbara Flan- 
czewska, kierownik Oddziału Starodruków. Konferencja odbyła 
się 20 maja w Bibliotece Kórnickiej.

Wicedyrektor Maria Jasienowicz oraz kol. Anna Fijałkowska 
wzięły udział w konferenoji poświęconej wymianie zagranicz
nych wydawnictw w bibliotekach sieci PAN. Konferencja odbyła 
się w dniaoh 1 0 - 1 1  czerwca 1965 r.



W ramach szkolenia międzybibliotecznego wyjeżdżała w po
łowie czerwca do Wrocławia kol. Bogumiła Olechnowicz, aby 
zapoznać się z pracą Oddziału Starodruków Biblioteki Uni
wersytetu Wrocławskiego i Biblioteki Zakładu Narodowego im. 
Ossolińskich.

W lutym kilka osób przeszło szkolenie przywarsztatowe w 
następujących oddziałach: w Oddziale Gromadzenia kol. Tere
sa Batorska i Bogumiła Olechnowicz, w Oddziale Opracowania 
Wydawnictw Ciągłych kol. Anna Filowa, następnie kol. Jadwi
ga Skibińska, w Oddziale Bibliotek Zakładowych kol. Maria 
Sudak.

Pracownicy naszej Biblioteki wysłuchali odczytu kustosza 
Biblioteki Narodowej Władysława Skoczylasa "0 stanie prac 
nad nową ustawą biblioteczną'1. Odczyt odbył się 1 1 stycznia 
1965 r., zorganizowany był przez Stowarzyszenie Biblioteka
rzy Polskich, Oddział w Lublinie.

Kol. Oktawia Pietruska wygłosiła referat na Poranku po
święconym Kulturze Węgierskiej z okazji 20-lecia Węgierskiej 
Republiki Ludowej. Poranek zorganizowany był przez SBP w 
Wojewódzkiej i Miejskiej. Bibliotece im. H. Łopacińskiego w 
Lublinie•

W pierwszym półroczu 1965 r. pracownicy nasi brali u- 
dział w dwóch wycieczkach dla bibliotekarzy lubelskich.
W maju 15 osób z naszej Biblioteki uczestniczyło w wyciecz
ce do Muzemu Historycznego m. st. Warszawy na wystawę "7 
stuleci i~2Ó lat Warszawy". Wycieczka zorganizowana była 
przez Sekcję Bibliotekarską- ZNP w Lublinie.
Staraniem SBP odbyła się w końcu czerwca dwudniowa wyciecz
ka dla członków SBP Okrębu Lubelskiego do teatrów Warszawy, 
do Wilanowa i Żelazowej Woli. Wzięło w niej udział 5 osób 
z naszej Biblioteki.


